
P R O T O K Ó Ł  nr XXI/2005 

z Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie 

odbytej w dniu 10 lutego 2005 r. 

w sali narad Urzędu Miasta i Gminy 

w Bornem Sulinowie. 

  

 
Sesję Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie otworzył i jej przewodniczył Przewodniczący 

Rady Miejskiej PAWEŁ KACPEREK. 
 
Na wstępie powitał przybyłych radnych, Burmistrza Gminy, Prezesa Przedsiębiorstwa Wodocią-
gów i Kanalizacji w Szczecinku Romualda Michela, Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy Ta-
deusza Bobryka, przedstawicieli jednostek pomocniczych, kierowników jednostek podległych 
oraz radnego powiatowego. 
Następnie poinformował, że na ogólną liczbę radnych – 15 (ustawowy skład), w Sesji uczestni-
czy 13 radnych; zatem stwierdził quorum – podejmowane uchwały przez Radę będą prawomoc-
ne. 
Jednocześnie powiedział, że 2 radnych usprawiedliwiło swoją nieobecność, tj. lekarze Magdale-
na Bardua i Adam Rohatyński, którzy z powodu zwiększonej zachorowalności mieszkańców 
muszą udzielać pomocy lekarskiej. 
Listy obecności radnych i zaproszonych gości stanowią załączniki nr 1,2 i 3 do protokołu. 
 
Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zwrócił się do Burmistrza Gminy, aby 
wypowiedział się na temat dodatkowych projektów uchwał, które jako Przewodniczący Rady 
wprowadził do porządku dzisiejszych obrad. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak na wstępie poinformował, że zwracał się o zwołanie sesji bu-
dżetowej i w związku z tym zawiadomienia o sesji radni – zgodnie ze statutem gminy – musieli 
otrzymać na 14 dni przed terminem sesji budżetowej. W międzyczasie wynikły sprawy, wpłynę-
ły projekty uchwał, których wprowadzenie do ustalonej sesji mógł wnioskować na 7 dni przed 
terminem obrad Rady Miejskiej. Po tym zapoznał radnych z treścią wniosku o wprowadzenie do 
porządku sesji dodatkowych projektów uchwał, który złożył do Przewodniczącego Rady w usta-
wowym terminem, tj. na co najmniej 7 dni przed dniem rozpoczęcia sesji rady, a mianowicie  
w sprawach: 
1) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie ścieków na 

terenie Gminy Borne Sulinowo; 
2) ustalenia dopłat za odprowadzanie ścieków dla gospodarstw domowych; 
3) udzielenia upoważnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia formy 

zabezpieczenia kredytów i pożyczek; 
4) zaciągnięcia kredytu bankowego na sfinansowanie zadań inwestycyjnych na terenie Gminy 

Borne Sulinowo; 
5) ustalenia stawek opłat za korzystanie z cmentarzy komunalnych; 
6) przystąpienia Gminy Borne Sulinowo do spółki pod nazwą Przedsiębiorstwo Wodociągów  

i Kanalizacji spółka z ograniczoną odpowiedzialnością w Szczecinku; 
7) zatwierdzenia zakresu rzeczowego i źródeł finansowania przedsięwzięcia pn. „Zintegrowana 

Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsęty” finansowanego z Funduszu Spójności. 
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W dalszej kolejności Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zapoznał obecnych z po-
rządkiem Sesji Rady Miejskiej, uwzględniającym projekty uchwał, o których wprowadzenie Bur-
mistrz Gminy zwrócił się z wnioskiem. 
Porządek Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 
 
Po tym poddał pod głosowanie powyższy porządek obrad Rady Miejskiej: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Porządek Sesji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie w dniu 10 lutego 2005 r. został przyję-
ty i przedstawiał się następująco: 
1. Otwarcie Sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z sesji Rady Miejskiej: 

− Nr XIX/2004 z dnia 9 grudnia 2004 r., 
− Nr XX/2004 z dnia 30 grudnia 2004 r. 

4. Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady Miejskiej o pracach organów Rady. 
7. Wystąpienia przewodniczących jednostek pomocniczych gminy. 
8. Przedstawienie przez Dyrektora Powiatowego Urzędu Pracy w Szczecinku informacji 

na temat bezrobocia w Powiecie Szczecineckim i w Gminie Borne Sulinowo za rok 2004. 
9. Przedstawienie przez Prezesa Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji Spółka z o.o.  

w Szczecinku projektu pn. „Zintegrowana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu 
Parsęty”. 

10. Sprawozdania komisji stałych Rady Miejskiej z prowadzonej działalności w II półroczu 
2004 r. 

11. Uchwalenie planu pracy Rady Miejskiej na 2005 rok. 
12. Uchwalenie budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok. 

Podjęcie uchwał w sprawach: 
1) udzielenia upoważnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia 

formy zabezpieczenia kredytów i pożyczek; 
2) zaciągnięcia kredytu bankowego na sfinansowanie zadań inwestycyjnych na terenie 

Gminy Borne Sulinowo; 
3) uchwalenia budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok. 
 

13. Podjęcie uchwał w sprawach: 
1) zbycia nieruchomości stanowiących własność Gminy Borne Sulinowo (m. Rakowo); 
2) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (m. Silnowo); 
3) zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo (m.Borne Suli-

nowo); 
4) zbycia w drodze bezprzetargowej nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne 

Sulinowo (m.Kucharowo); 
5) uznania za pomniki przyrody; 
6) uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoho-

lowych Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok; 
7) ustalenia zasad udzielania stypendiów dla uczniów szkół ponadgimnazjalnych na 

rok 2005; 
8) aktualizacji Planu Rozwoju Lokalnego Gminy Borne Sulinowo na lata 2004-2013; 
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9) ustalenia kierunku działania Burmistrza Gminy Borne Sulinowo w zakresie za-
twierdzenia projektu współfinansowanego z Europejskiego Funduszu Społecznego;  

10) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie 
ścieków na terenie Gminy Borne Sulinowo; 

11) ustalenia dopłat za odprowadzanie ścieków dla gospodarstw domowych; 
12) ustalenia stawek opłat za korzystanie z cmentarzy komunalnych; 
13) przystąpienia Gminy Borne Sulinowo do spółki pod nazwą Przedsiębiorstwo Wodo-

ciągów i Kanalizacji spółka z ograniczoną odpowiedzialnością w Szczecinku; 
14) zatwierdzenia zakresu rzeczowego i źródeł finansowania przedsięwzięcia pn. „Zinte-

growana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsęty” finansowanego z Fun-
duszu Spójności. 

 
14. Interpelacje, wnioski i zapytania radnych. 
15. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej. 
16. Zamknięcie Sesji. 
 
 
Ad.3) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek poddał kolejno pod głosowanie protokoły z Se-
sji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie odbytych w miesiącu grudniu 2004 r., a mianowicie: 
 
1) Nr XIX/2004 z dnia 9 grudnia 2004 r.: 

− za głosowało 12 radnych, 
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymał się od głosu 1 radny. 
Protokół został przyjęty. 
 

2) Nr XX/2004 z dnia 30 grudnia 2004 r.: 
− za głosowało 11 radnych, 
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymało się od głosu 2 radnych. 
Protokół został przyjęty. 

 
 
Ad.4) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zwrócił się do radnych z zapytaniem, czy mają 
pytania do sprawozdania Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym. 
Sprawozdanie Burmistrza z działalności w okresie międzysesyjnym stanowi załącznik nr 5 do 
protokołu. 
Przed zapytaniami głos zabrał Burmistrz Gminy Józef Tomczak, który powiedział, że złożył 
swoje sprawozdanie, ale w międzyczasie doszło kilka rzeczy, o których chce poinformować,  
a mianowicie: 
1. Wychowanka Klubu Taekwondo w Bornem Sulinowie została zakwalifikowana do kadry na-

rodowej Polski. Pogratulował radnemu Dariuszowi Skibie, gdyż jest to powód do dumy i naj-
lepsza zapłata za wkład pracy i osiągnięcia sportowe. 

2. Zespół Szkół w Łubowie podjął decyzję adopcji na odległość i zbiera pieniądze na ten cel. 
Powiedział, iż jego zdaniem jest to prawidłowe myślenie i działanie; podziękował dyrekto-
rowi szkoły za tę szczytną inicjatywę. 



 4 

3. Poinformował, że wyniki kontroli, która przeprowadzana jest w Szkole Podstawowej w Ju-
chowie, potwierdziły fałszowanie dokumentacji w przedmiocie wyprowadzania środków fi-
nansowych na konta prywatne. Dla dobra śledztwa, żeby pozbyć się osobistych ocen, powie-
dział, że na tym etapie informacja będzie utajniona i tylko za zgodą Prokuratury będzie in-
formował o dalszych wynikach śledztwa. 

 
Zapytania odnośnie sprawozdania zgłosili: 
 
− Radna Anna Pruska powiedziała, iż w sprawozdaniu doczytała się, że została wykonana in-

wentaryzacja pomieszczeń w budynku Inkubatora Przedsiębiorczości w Bornem Sulinowie. 
W związku z tym zapytała, jak będzie wyglądała dalej działalność Inkubatora i czy ma środki 
na funkcjonowanie. 

 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że w prowizorium budżetowym ujął dotację 

dla Stowarzyszenia Przedsiębiorców i Kupców Bornego Sulinowa w kwocie 48.000,-zł. Jed-
nak w wyniku ocen, konsultacji, prac komisji Rady Miejskiej na dzisiejszej sesji wprowadzi 
autopoprawkę do projektu budżetu gminy na rok 2005, tj. znaczne zmniejszenie dotacji dla 
przedmiotowego stowarzyszenia. Jak dzisiejsza uchwała zdecyduje o zmniejszeniu środków, 
a Stowarzyszenie Przedsiębiorców i Kupców zrezygnuje z działalności w Inkubatorze, to do-
piero będzie myślał, jak ten problem rozwiązać, teraz trudno mu jest o tym mówić. 

 
− Radny Zbigniew Kuta powiedział, iż w pkt 25 ppkt 2 Burmistrz informuje, że ogłoszony zo-

stał przetarg na administrację cmentarzami komunalnymi w latach 2005-2007, który został 
unieważniony z uwagi na brak możliwości finansowania. Po negocjacjach podpisano umowę 
z Przedsiębiorstwem Usług Komunalnych Sp. z o.o. w Bornem Sulinowie na administrowa-
nie cmentarzami w roku 2005 na kwotę 23.000,-zł netto. Zapytał, jak ma to rozumieć. 

 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że procedurę przeprowadzono zgodnie z prze-

pisami. Wpłynęła tylko jedna oferta Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Bornem Suli-
nowie (dotychczasowego administratora cmentarzy komunalnych na terenie Gminy Borne 
Sulinowo) i nastąpiła zasada normalnego wyłonienia wykonawcy, bowiem przepisy ustawy  
o zamówieniach publicznych pozwalają na sfinansowanie tych zadań bez przetargu do kwoty 
30 tys. zł. 

 
− Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zapytał, czy opłaty za miejsca grzebalne 

będą stanowiły dochody PUK-u czy gminy. 
 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że będą to dochody gminy. 
 
− Radny Zbigniew Kuta powiedział, iż w tym samym punkcie Burmistrz informuje, że wyko-

nana została modernizacja 4 sztuk taśmociągów kotłowni miału przy ul. Orła Białego w Bor-
nem Sulinowie, polegająca na wymianie pasów transmisyjnych oraz części tłocznych.  
Zapytał, czy Urząd Miasta i Gminy zapłacił za tę modernizację, bo on uważa, że nie powin-
niśmy płacić. 

 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że otrzymano dotację i część kwoty przezna-

czono na modernizację sieci cieplnej do budynku Inkubatora, natomiast część na moderniza-
cję kotłowni, aby Urząd Dozoru Technicznego nie miał zastrzeżeń do funkcjonowania. 
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− Przewodniczący Rady Miejskiej zwracając się do Burmistrza Gminy powiedział, iż rozumie, 
że te pieniądze Burmistrz wydał z dotacji. 

 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że tak. 
 
Więcej głosu nie zabierano, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej przeszedł do ko-
lejnego punktu porządku sesji. 
 
 
Ad.5) 
 
W punkcie sesji pn. „Informacja radnych powiatu o ich pracy w Radzie Powiatu” głos zabrał 
radny powiatu Edward Rauch, który poinformował obecnych, że w styczniu i do dnia dzisiej-
szych obrad, nie odbyła się Sesja Rady Powiatu w Szczecinku. Informacja o pracy radnych po-
wiatu w Radzie Powiatu była przedstawiana na sesjach grudniowych, w związku z tym nie ma 
nic do dodania. 
 
 
Ad.6) 
 
Informację o pracach organów Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie przedstawił Przewodniczący 
Rady Paweł Kacperek. 
Informacja pisemna w tym zakresie stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Odnośnie apelu Rady Miasta Płocka w sprawie jednorazowego opodatkowania się na pomoc 
ofiarom tragedii w Azji południowo-wschodniej powiedział, że radni tej gminy taką decyzję pod-
jęli i opodatkowali się. Sugerują innym samorządom, aby przyłączyli się do tej inicjatywy. Po-
wiedział, że decyzję w tej sprawie pozostawia radnym wg własnego sumienia. 
 
Poinformował, że w trakcie przyjęć interesantów przyjął 3 osoby generalnie w sprawie dotyczą-
cej Szkoły Podstawowej w Juchowie, tj. że Rada Miejska niepotrzebnie podjęła uchwałę o kre-
dycie na pokrycie zobowiązań tej jednostki wobec Zakładu Ubezpieczeń Społecznych. 
Reasumując dodał, że nauczyciele tej szkoły zostali okradzeni, a wogóle nie zwracają się o żadne 
informacje bezpośrednio ich dotyczące. Powiedział, że ma na myśli potrącenie i odprowadzanie 
składek na fundusz socjalny, emerytalny itp. 
 
Po tym przeszedł do realizacji kolejnego punktu obrad. 
 
 
Ad.7) 
 
W punkcie Sesji poświęconemu wystąpieniom przewodniczących jednostek pomocniczych gmi-
ny głos zabrali: 
 
− Zbigniew Maltański (sołtys sołectwa Łubowo) poruszył następujące problemy: 

1. Powiedział, że sprzedaje się działki nad jeziorem w Łubowie i dyskutowano na temat 
wydzielenia pasa 7-10 m, aby było swobodne przejście nad brzegiem jeziora. Tego 
pasa nie wydzielono, a sprzedano 2 działki. Zapytał, dlaczego nie wydzielono tego 
pasa. Powiedział, że w akcie notarialnym jest zapis, że zgodnie z prawem wodnym 
właściciel nieruchomości zobowiązany jest do udostępnienia linii brzegowej jeziora  
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w odległości 1,5 m od lustra wody. Ale trafi się znów kapitan żeglugi wielkiej, zagro-
dzi i nie będzie dojścia do jeziora. Przypomniał też, że Rada Sołecka w Łubowie 
zwracała się z pismem do Burmistrza, aby przejąć 2 działki od agencji, bo znów bę-
dziemy stawiać pomost. 

2. Powrócił do tematu uruchomienia punktu aptecznego w Łubowie, który też długo się 
ciągnie. Zasugerował, żeby powołać się na pismo z 1996 roku, w którym jest zapis, że 
w budynku przy ul. Kościuszki 26 istnieje samodzielny lokal z przeznaczeniem na ce-
le inne niż mieszkalne. Zaznaczył, że społeczeństwo Łubowa krzyczy i jak coś się im 
obiecuje, to trzeba doprowadzić do końca. Minęło już 1,5 roku jak lokal został wy-
dzierżawiony na okres 10 lat, czas szybko ucieka, a apteka dalej nie funkcjonuje. 

3. Zasugerował podniesienie opłaty za stoisko na placu targowym w Łubowie. Powie-
dział, iż jego zdaniem funkcjonowanie placu powinno zamknąć się przynajmniej na 
zero. Stwierdził, że te 5,-zł to stawka symboliczna i czas najwyższy ją podnieść, bo 
zapłata za toaletę TOI TOI przekracza dochód z tytułu pobranych opłat targowych. 

4. Odniósł się do budżetu gminy, zwłaszcza środków, które na koniec roku pozostały na 
tzw.„alkoholówce”. Powiedział, że z tego funduszu pozostało do rozdysponowania na 
koniec roku 20 tys. zł, a więc nie wykonano planu w 100%. Zwracając się do Burmi-
strza powiedział, że spotykamy się dość często, pan notuje, ale później kartkę się od-
wraca i do problemów się nie wraca. Dodał, że niewykorzystana kwota z tego fundu-
szu byłaby o 5 tys. zł wyższa, gdyby nie zakup stołów i krzeseł do świetlicy w Łubo-
wie, które to środki udało się mu z tego funduszu wyrwać.  

5. Zwracając się do Prezesa Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych powiedział, że szy-
kowana jest podwyżka ceny wody i ścieków i proponuje się dopłatę do ścieków  
w wysokości 0,27 zł. Zauważył, że społeczeństwo gminy jest biedne, dlatego zapytał, 
jak wygląda ściągalność za wodę i ścieki, czy się zwiększyła. 

6. Powiedział, że ustalamy na tej sesji koszty pochówku, tj. wysokości opłat za miejsca 
grzebalne na cmentarzach komunalnych. W uchwale czyta, że to zarządca będzie po-
bierał te opłaty, a nie gmina. Poruszył też temat śmieci na cmentarzu w Łubowie, któ-
re wysypują się z kontenerów. O potrzebie ich opróżnienia informował PUK w grud-
niu ubiegłego roku, ale do tej pory nie zostały wywiezione. 

7. Zwracając się do radnych poinformował, że w Łubowie w jednym budynku funkcjo-
nują dwie biblioteki: jedna szkolna, a druga podległa Ośrodkowi Kultury. Przypo-
mniał, że Rada Sołecka w Łubowie wnioskowała, żeby w tym budynku funkcjonowa-
ła jedna biblioteka. Podkreślił, że czas najwyższy to zmienić. 

 
− Halina Jaskółka (sołtys sołectwa Radacz) powiedziała, że otrzymała projekty uchwał na dzi-

siejszą Sesję, w tym odnośnie cen za wodę i ścieki, dopłaty do ścieków dla gospodarstw do-
mowych. Po tym zapytała Burmistrza Gminy, czy ujął fakt mieszkańców Radacza, którzy nie 
są skanalizowani i ścieki z szamb muszą wywozić beczkowozem. Stwierdziła, że przeczytała 
te projekty uchwał, ale z nich nic dobrego nie wynika dla mieszkańców Radacza. Nie ma do-
płat do wody i ścieków, a społeczeństwo jest biedne, jest duże bezrobocie i nie stać miesz-
kańców na zapłatę. Zaznaczyła, że wiosek popegerowskich, które nie są skanalizowane jest 
więcej, niż Borne Sulinowo i Łubowo, które posiada kanalizację i proponuje się dopłatę tylko 
do odprowadzania ścieków do kanalizacji zbiorczej. Powiedziała, że czytając te materiały 
przykro jej, iż w społeczeństwie tak się dzieje. Dlatego chce jasności, tj. ile mają mieszkańcy 
płacić za ścieki w tych miejscowościach, w których nie są odprowadzane do kanalizacji 
zbiorczej. Poinformowała również, że nad świetlicą w Radaczu jest zamurowane pomiesz-
czenie o powierzchni około 100 m2. Nikt tam nie wchodzi, dach się wali, cieknie, bo nie ma 
do niego dojścia. Powiedziała, że o ile wie, jest na to kupiec, który chce zrobić plany, dosta-
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wić klatkę, uregulować wszystko. Zaznaczyła, że jak jeszcze trochę poczekamy, to ten budy-
nek razem ze świetlicą zawali się. 

 
Więcej głosu nikt z jednostek pomocniczych nie zabierał. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak udzielił następujących odpowiedzi: 
 
1. W sprawie przejścia nad brzegiem jeziora w Łubowie powiedział, że sołtys sam sobie odpo-

wiedział w tym względzie, bowiem w akcie notarialnym jest zagwarantowane swobodne 
przejście nad jeziorem, nie widzi żadnego zagrożenia i ta promenada ma być. 

2. Odnośnie punktu aptecznego w Łubowie przyznał, że jest to poważne uchybienie, bo dzier-
żawcę wprowadzono w błąd i bez zmiany planu zagospodarowania przestrzennego nie można 
rozwiązać tego problemu. Dlatego polecił Kierownikowi Referatu Gospodarki Komunalnej 
zorganizowanie pilnego spotkania z dzierżawcą lokalu, aby dojść do kompromisu. Poinfor-
mował, że są propozycje rozwiązania natychmiastowego, ale korupcyjne i on nie wyraża na 
to zgody. Podkreślił, że sprawa uruchomienia apteki w Łubowie to nie opieszałość, a nie-
możność przekroczenia pewnych barier prawnych. 

3. W sprawie placu targowego w Łubowie i podniesienia opłaty targowej powiedział, że są 
pewne rodzaje kosztów, które nigdy nie przyniosą dochodów oraz nie będą zrównoważone 
dochody i wydatki. W jego ocenie decyzja o zakupie najtańszych artykułów na targowisku, to 
najtańsza decyzja odnośnie kosztów korzystania z targowiska. Jeżeli opłatę podwyższymy, to 
część podmiotów może się przestraszyć i już nie prowadzić takiej działalności. 

4. Odnośnie niewykorzystanych środków z tzw. „alkoholówki” powiedział, że to nie tak, jak 
mówił sołtys. Poinformował, że plan zrealizowano w 100%, a dochody zwiększyły się pod 
koniec roku. Te 20 tys. zł przeszło na rok następny, bo środki wpłynęły pod koniec ubiegłego 
roku. Jeszcze raz podkreślił, że założony plan wykonano w 100%, natomiast dochody wzro-
sły. 

5. W temacie projektu uchwały o ustaleniu opłat za korzystanie z cmentarzy komunalnych poin-
formował, jak od dawna stawki za miejsca grzebalne kształtują się w sąsiednich gminach. 
Przed tym powiedział, że w naszej gminie od 2001 r. stawka opłat za miejsce pod grób na 20 
lat wynosi 50,- zł, rezerwacja jednego miejsca 50,-zł, ponowienie miejsca na następne 20 lat 
również 50,-zł. Po tym podał stawki opłat obowiązujące w następujących gminach ościen-
nych: 

1) Czaplinek – od 2003 r. opłata za miejsce pod grób dla osoby dorosłej na 20 lat wynosi 
600,-zł, 

2) Biały Bór – od 2002 r. opłata wynosi 200,-zł, 
3) Złocieniec – od 2002 r. opłata za pojedynczy grób wynosi 220,-zł, natomiast za po-

dwójny 300,-zł, 
4) Połczyn Zdrój – od 2004 r. stawka za miejsce pod grób wynosi 8% zasiłku ZUS, któ-

rego wysokość na dzień 25.01.2005 r. wynosi 4.539,86 zł. 
Zwracając się do sołtysa sołectwa Łubowo powiedział, że podał te stawki dlatego, żeby 
nie myślał, że Burmistrz Gminy coś sobie wymyśla. 

6. W sprawie funkcjonowania dwóch bibliotek w Łubowie i połączenia ich powiedział, że  
w szkole można zlikwidować, ale nie w Ośrodku Kultury. 
Obecna na sesji Dyrektor Zespołu Szkół w Łubowie Stanisława Płaszczyńska wtrąciła, że nie 
wolno łączyć bibliotek, bo ustawa zabrania, a ponadto problem ten był poruszany na posie-
dzeniu Rady Sołeckiej w Łubowie, w trakcie którego wyjaśniała ten temat. 

7. W sprawie ściagalności opłat za wodę i ścieki Burmistrz powiedział, że na to odpowie Prezes 
Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Bornem Sulinowie. 
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8. W sprawie poruszonej przez sołtysa sołectwa Radacz, dotyczącej projektów uchwał zatwier-
dzających ceny wody i ścieków powiedział, że gdyby wyliczono cenę wody tylko dla miesz-
kańców Bornego Sulinowa, to wyniosłaby 1,-zł. Powiedział, że mieszkańcy Bornego uważa-
ją, że dopłacają do wody ok. 1,-zł i gdyby wyliczyć cenę wody dostarczanej do pozostałych 
miejscowości, byłaby znacznie wyższa. Ponadto nie bardzo widzi możliwość dopłaty do ceny 
wody, bo wzrosła tylko o 0,09 zł i w skali miesiąca np. 5 osobowa rodzina będzie płaciła 14,-
zł więcej. Jego zdaniem nie jest to duża kwota. Dodał, iż jeżeli ktoś mu powie, że jest bezro-
bocie, to gdyby ono było, każda oferta pracy byłaby przyjmowana, a tak nie jest. 

9. Odnośnie dopłaty do odprowadzanych ścieków powiedział, że zaproponował odpowiednią 
stawkę, ale po opiniach komisji zgłosi autopoprawkę, tj. ustalenie dopłaty w wysokości 
0,35zł od 1 m3 odprowadzonych ścieków. 

10. Ustosunkował się także do sytuacji w Radaczu, która jest szczególna. Tym niemniej zwrócił 
uwagę na to, że trzeba oddzielić cenę odprowadzanych ścieków do kanalizacji zbiorczej od 
usług wywozu ścieków z szamb. Stwierdził, że przez 60 lat wywożono ścieki z szamb na po-
la i stanowi to pogwałcenie wszelkich praw ochrony środowiska. Zgadza się, że PUK powi-
nien obciążyć tylko za wywóz ścieków z szamb, a jak nie są one dowożone do oczyszczalni, 
nie obciążać innymi kosztami. Powiedział, że dzisiejsza Sesja jest historyczna, bo będą roz-
patrywane projekty uchwał, które pozwolą rozwiązać problem gospodarki wodno-ściekowej 
na terenie całej gminy. Przypomniał, że zrezygnował w roku ubiegłym ze środków finanso-
wych przyznanych z ochrony środowiska, ZPORR, bo podjęliśmy zobowiązanie, że przystę-
pujemy do przedsięwzięcia pn. „Zintegrowana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu 
Parsęty”. Przedsięwzięcie to realizowane będzie w ramach Funduszu Spójności na kwotę 
około 42 mln zł, aby uporządkować gospodarkę wodno-ściekową w naszej gminie. 

Na koniec zwrócił się do sołtysów, że ich uwagi są cenne, ale najpierw niech sprawdzą, czy to są 
problemy, które powinni zgłosić na sesji, bo jego zdaniem część tych uwag nie powinno paść,  
a powinny zostać wyjaśnione najpierw przez kierowników referatów. Jak nie będą znali odpo-
wiedzi na niektóre sprawy, prosił o zgłaszanie się bezpośrednio do niego, jako Burmistrza. 
Na tym Burmistrz Gminy zakończył swoje wystąpienie. 
 
Sołtys sołectwa Łubowo Zbigniew Maltański zauważył, że nie otrzymał odpowiedzi od Prezesa 
PUK-u na temat ściągalności za wodę i ścieki. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek odpowiedział, że Przedsiębiorstwo Usług Ko-
munalnych odpowie sołtysowi pisemnie. 
 
Po tym przeszedł do kolejnego punktu obrad – przedstawienia przez Dyrektora Powiatowego 
Urzędu Pracy w Szczecinku informacji na temat bezrobocia w Powiecie Szczecineckim  
i w Gminie Borne Sulinowo za rok 2004. 
 
 
Ad.8) 
 
Informację na temat bezrobocia w Powiecie Szczecineckim i w Gminie Borne Sulinowo za 2004 
rok przedstawił Dyrektor Powiatowego Urzędu Pracy w Szczecinku Tadeusz Bobryk. Na wstępie 
poinformował, że w Gminie Borne Sulinowo bezrobocie w 2004 r. spadło o 147 osób w stosunku 
do grudnia 2003 r., natomiast w Powiecie Szczecineckim spadło o około 1000 osób, biorąc pod 
uwagę razem wszystkie gminy w powiecie. Dodał, że bezrobocie wzrosło tylko w Gminie Bar-
wice o prawie 40 osób. 
Powiedział, że na zadania fakultatywne, tj. wypłatę zasiłków dla bezrobotnych oraz świadczeń  
i zasiłków przedemerytalnych wydatkowano w 2004 r. kwotę 25.368.500,-zł, w tym na aktywne 
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formy walki z bezrobociem przeznaczono 7.225.500,-zł. W ogólnych wydatkach budżetu PUP 
wydatki na aktywne formy zwalczania bezrobocia stanowią około 21%. 
W dalszej kolejności Dyrektor PUP przedstawił poszczególne formy przeciwdziałania skutkom 
bezrobocia, które w 2004 r. miały miejsce w Gminie Borne Sulinowo: 
1) w ramach prac interwencyjnych zawarto 17 umów i zatrudniono 45 osób na kwotę 

104.868,49 zł, 
2) w ramach robót publicznych zatrudniono 167 osób, na zatrudnienie których wydatkowano 

kwotę 266.830,53 zł, 
3) w ramach staży absolwenckich zatrudniono 39 osób na kwotę 134.674,55 zł, w tym przygo-

towanie zawodowe – 1 osoba na kwotę 3.427,85 zł, 
4) w ramach pożyczek i dotacji na miejsca pracy dla osób bezrobotnych w gminie Borne Suli-

nowo przyznano dwie pożyczki na kwotę 32.000,-zł i dwie dotacje na kwotę 22.000,-zł, 
5) podpisano 6 umów z podmiotami gospodarczymi z terenu gminy Borne Sulinowo na utwo-

rzenie 41 miejsc pracy na ogólną kwotę 269.790,-zł, 
6) w ramach środków na szkolenia osób bezrobotnych wydatkowano kwotę 34.838,23 zł. 
Powiedział, że z Funduszu Pracy ogółem Gmina Borne Sulinowo wykorzystała środki w kwocie 
889.873,36 zł, co procentowo w ogólnym funduszu wynosi 12,3 %. 
Powiedział, że w 2004 roku w Gminie Borne Sulinowo zaktywizowano 304 osoby, w przelicze-
niu na 1 osobę wydano 2.927,21 zł. 
 
W dalszej kolejności omówił strukturę bezrobotnych na terenie miasta i gminy Borne Sulinowo, 
który to materiał radni otrzymali przed sesją i stanowi on załącznik nr 7 do protokołu. 
Szczególną uwagę zwrócił na: 
1) liczbę osób bezrobotnych zamieszkałych na wsi, która na koniec IV kwartału 2004 r. wynosi-

ła 784, w tym 403 kobiety; 
2) strukturę osób bezrobotnych wg wykształcenia i wieku: 

a) wg wykształcenia największą liczbę bezrobotnych stanowią osoby z wykształceniem za-
sadniczym zawodowym – 388 oraz gimnazjalnym i poniżej – 453, 

b) wg wieku największą liczbę bezrobotnych stanowią osoby w wieku od 25 do 34 lat, tj. 
331 osób. 

 
Dyrektor PUP powiedział, że wskaźnik bezrobocia rejestrowanego w naszej gminie jest taki,  
a nie inny, ale jeden z najlepszych w stosunku do innych gmin w Powiecie Szczecineckim i w IV 
kwartale 2004 r. wynosił 22%. Najgorszy wskaźnik jest w Gminie Barwice i wynosi 33,8%.  
Dla porównania podał wskaźniki bezrobocia rejestrowanego w innych gminach z Powiatu Szcze-
cineckiego, które w IV kwartale 2004 r. wynosiły: Miasto Szczecinek – 18,8%, Gmina Szczeci-
nek – 29%, Gmina Grzmiąca – 30,7%, Miasto i Gmina Biały Bór – 29,2%. Natomiast wskaźnik 
bezrobocia rejestrowanego w całym powiecie w IV kwartale 2004 r. wynosił 23,6%. 
Po tym podał procentowy udział gmin w liczbie bezrobotnych, który w IV kwartale 2004 r. 
przedstawiał się następująco: Miasto Szczecinek 41,6%, Gmina Szczecinek 15,5%, Gmina 
Grzmiąca 8,3%, Miasto i Gmina Borne Sulinowo 10,2%, Miasto i Gmina Biały Bór 8,2%, Mia-
sto i Gmina Barwice 16,2%. 
Na koniec stwierdził, że we wszystkich gminach nastąpił spadek wskaźników z wyjątkiem Mia-
sta i Gminy Barwice, a największy spadek odnotowano w gminach Borne Sulinowo i Biały Bór. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek podziękował Dyrektorowi Powiatowego Urzę-
du Pracy za przedstawienie informacji o stanie bezrobocia na terenie Gminy Borne Sulinowo  
i prosił o zadawanie ewentualnych pytań. 
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W dyskusji głos zabrali: 
 
− Radna Anna Pruska powiedziała, że doczytała się o Europejskim Funduszu Społecznym i za-

pytała, na jakie zadania te środki mogą być wydatkowane. 
 
− Dyrektor PUP Tadeusz Bobryk powiedział, że funkcjonuje taki fundusz i na ten cel przezna-

czone są środki w wysokości 2.400.000,-zł na dwa działania: działanie 1.2 dla młodzieży  
i działanie 1.3 dla bezrobotnych. W ramach działania 1.2 dla młodzieży można uzyskać dota-
cje, środki na szkolenia, poradnictwo zawodowe. Natomiast w ramach działania 1.3 można 
uzyskać środki częściowo na prace interwencyjne, szkolenia dla osób bezrobotnych, dojazdy 
i dodatkowe szkolenia. Tym niemniej poinformował, że EFS nakłada na nich - jako na Urząd 
Pracy i partnerów, z którymi będą współpracowali, efektywność zatrudnienia, tj. po okresie 
refundacji z EFS Powiatowy Urząd Pracy musi wykazać 40% wzrost zatrudnienia ze wszyst-
kich osób skierowanych do pracy. Zwrócił uwagę, że tu upatruje problem, bowiem praco-
dawcy wezmą środki z EFS, zatrudnią, ale muszą utrzymać stanowisko przez 2 lata. Powie-
dział, że program ten uruchamiają od 1 marca 2005 r. Po tym poinformował, jak kształtowało 
się bezrobocie na terenie całego powiatu na koniec stycznia 2005 r. Powiedział, że ogółem 
liczba bezrobotnych wynosiła 11644 osoby i w stosunku do grudnia 2004 r. nastąpił wzrost  
o 366 osób. W poszczególnych gminach wzrost liczby osób bezrobotnych przedstawiał się 
następująco: Miasto Szczecinek – 93, Gmina Szczecinek – 67, Gmina Grzmiąca – 74, Miasto 
i Gmina Borne Sulinowo 56, Miasto i Gmina Biały Bór 54, Miasto i Gmina Barwice 43. Po-
wiedział, że wskaźniki bezrobocia rejestrowanego na koniec stycznia 2005 r. przedstawiały 
się następująco: Powiat – 24,4%, Miasto Szczecinek 19,2 %, Gmina Szczecinek 30,1%, 
Gmina Grzmiąca 33,1%, Miasto i Gmina Borne Sulinowo 23,1%, Miasto i Gmina Biały Bór 
30,3%, Miasto i Gmina Barwice 34,6%. 

 
− Radna Małgorzata Sobolewicz zapytała, jaki wpływ ma ta informacja, którą przedstawił Dy-

rektor PUP, na podział środków na poszczególne formy walki z bezrobociem. 
 
− Dyrektor PUP Tadeusz Bobryk odpowiedział, że 15 lutego 2005 r. odbędzie się posiedzenie 

Rady Zatrudnienia, na którym dokonany zostanie podział środków. 
 
− Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zapytał, jak wyglądają prognozy na roboty 

publiczne z rządowych pieniędzy. 
 
− Dyrektor PUP Tadeusz Bobryk odpowiedział, że sprawa organizowania robót publicznych 

wypada, w związku ze zmianą ustawy o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy. 
Wiążąc jednak dwie ustawy o promocji zatrudnienia i o zatrudnieniu socjalnym, w gminach 
organizatorem robót publicznych mogą być Ośrodki Pomocy Społecznej, które muszą powo-
łać i zorganizować Centrum Integracji Społecznej. Powiedział, że z tego, co wie, w gminach 
nie ma takich centrów. Jednocześnie poinformował, że w ustawie jest zapis na mocy, którego 
starosta może zlecić Urzędowi Pracy organizowanie robót publicznych w danej gminie na 
konkretne zadania. 

 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że ponad rok funkcjonuje forma walki z bezro-

bociem poprzez tworzenie klubów pracy i powołał taki klub w Gminie Borne Sulinowo.  
W związku z tym zapytał, czy Urząd Pracy będzie miał konkretną ofertę dla takiego klubu  
i jak widzi łagodzenie bezrobocia poprzez ten klub. 
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− Dyrektor PUP Tadeusz Bobryk powiedział, że napisali program „Pozwól sobie pomóc”, klu-
by działały, były osiągnięcia, bo finansowanie ich działalności odbywało się tylko i wyłącz-
nie za pomocą tego programu. W sumie na dzień 31 grudnia 2004 r. liczba uczestników  
w gminnych klubach pracy wynosiła 360 osób ze wszystkich gmin, natomiast w Gminie 
Borne Sulinowo w zajęciach wzięło udział 67 osób. Przez te działanie zostały wyłączone 
osoby z ewidencji bezrobotnych, bowiem podjęły zatrudnienie, a w Gminie Borne Sulinowo 
zatrudnienie podjęło 19 osób. Poinformował, że w pierwszej kolejności przeszkolili liderów 
do poszczególnych gmin, a w naszej gminie takim liderem jest Katarzyna Radomska. Poin-
formował też, że jesteśmy jedyną gminą, która dokładała na dojazdy, bowiem wysupłała 
300,-zł na dowóz w 4 grupach, natomiast w innych gminach to upadło. Powiedział, że w roku 
bieżącym chcą przeprowadzić cykl zajęć przynajmniej jeden raz na kwartał, przy czym 1 cykl 
trwałby 3 tygodnie. Mają już przygotowany preliminarz zajęć. Jednocześnie zwrócił uwagę 
Burmistrzowi, że taki klub musi posiadać odpowiednie wyposażenie, a mianowicie: telewi-
zor, magnetowid, komputer z dostępem do internetu, tablica, rzutnik, meble, krzesła, stoły i 
inne rzeczy, które powinny być. Na koniec poinformował, że lidera zatrudnia Urząd Gminy, 
która również zapewnia lokal i wyposażenie, natomiast oni z funduszu pracy będą dokony-
wać dopłat z przeznaczeniem na zatrudnienie psychologa, materiały, nadzór, zwrot kosztów 
dojazdu. 

 
− Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zapytał, skąd wziąć wzory powołania Cen-

trum Integracji Społecznej. 
 
− Dyrektor PUP Tadeusz Bobryk odpowiedział, że z ustawy o zatrudnieniu socjalnym. 
 
Więcej głosu nie zabierano, Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował Dyrektorowi PUP  
w Szczecinku za udzielenie informacji i przeszedł do realizacji kolejnego punktu Sesji, tj. przed-
stawienia przez Prezesa Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji w Szczecinku projektu pn. 
„Zintegrowana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsęty”. 
 
 
Ad.9) 
 
Główne założenia projektu pn. „Zintegrowana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsę-
ty” przedstawił Prezes Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji w Szczecinku Romuald Mi-
chel. Na wstępie poinformował, że podstawowym dokumentem w tym przedsięwzięciu jest stu-
dium wykonalności gospodarki wodno-ściekowej w ramach Związku Miast i Gmin Dorzecza 
Parsęty. Do lutego 2005 r. gminy wnosiły poprawki, ale nie mają one wpływu na cele, korzyści  
i efekty tego programu. Powiedział, że w studium wykonalności proponuje się, aby realizacją za-
dań inwestycyjnych w zakresie gospodarki wodno-ściekowej zajmowały się 3 spółki operator-
skie. Dlatego 22 gminy biorące udział w tym przedsięwzięciu podzielono na 3 rejony: Białogard 
obejmujący 8 gmin, Kołobrzeg – 8 gmin i Szczecinek – 6 gmin. Docelowo planuje się, aby po 
wykonaniu zadania całą infrastrukturą wodno-ściekową zawiadywała jedna duża spółka opera-
torska. Powiedział, że gminy uczestniczące w przedsięwzięciu wniosą do spółki operatorskiej 
wkład rzeczowy w postaci mienia wodociągowo-kanalizacyjnego stanowiącego własność danej 
gminy. Gminy będą miały udziały w spółkach i wpływ na podejmowane decyzje, a reprezentan-
tem naszej gminy będzie Burmistrz. 
W dalszej kolejności przedstawił w formie audiowizualnej: 
− cele przedsięwzięcia, 
− efekty wynikające z realizacji projektu, 
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− prognozowaną liczbę dodatkowych miejsc pracy podczas realizacji projektu w poszczegól-
nych rejonach, 

− zakres rzeczowy przedsięwzięcia,  
− nakłady inwestycyjne i finansowanie nakładów inwestycyjnych, 
− wskaźniki oceny finansowej projektu, 
− wskaźniki oceny społeczno-ekonomicznej przedsięwzięcia, 
− prognozę demograficzną, 
− prognozę dochodów mieszkańców terenu objętego inwestycją (na podstawie studium wyko-

nalności i wytycznych autorów opracowania), 
− liczbę mieszkańców podłączonych do sieci wodociągowej i do sieci kanalizacyjnej, 
− udział opłat za wodę i ścieki w dochodach gospodarstw domowych, 
− wskaźnik jednostkowego zużycia wody w gospodarstwie domowym na obszarach inwestycji 

(zużycie racjonalne), 
− prognozę jednostkowego zużycia wody, 
− liczbę nowych użytkowników sieci wodociągowo-kanalizacyjnej podłączonych w latach 

2007-2010, 
− prognozę długoterminową zużycia wody i ścieków, 
− analizę ryzyka, tj. ocenę możliwości ( nakłady inwestycyjne, przychody ze sprzedaży, koszty 

operacyjne, poziom dotacji – udział dotacji w nakładach inwestycyjnych), 
− rachunek wyników dla spółki operatorskiej w Szczecinku do roku 2030, 
− schemat instytucjonalny, 
− terminarz prac związanych z konsolidacją PWiK – Spółka operator regionalny. 
Prezes PWiK w Szczecinku powiedział, że czynione są starania, aby poziom dotacji z Funduszu 
Spójności wynosił 85% całego przedsięwzięcia, ponieważ jest to największy projekt w Polsce. 
Beneficjentami będą 3 spółki operatorskie, o których mówił wcześniej, np. Szczecinek będzie 
otrzymywał dotacje, ogłaszał przetargi, zlecał i wykonywał zakres zadań inwestycyjnych w swo-
im rejonie. Po tym prosił o pytania. 
 
W dyskusji głos zabrali: 
 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak prosił o przedstawienie mapy rejonu obrazującej istniejące  

oraz projektowane sieci wodociągowe i kanalizacyjne w Gminie Borne Sulinowo, które będą 
realizowane w ramach tego programu. 

 
− Prezes PWiK w Szczecinku Romuald Michel powiedział, że ma te mapy i może przedstawić 

je w formie audiowizualnej, ale są bardzo niewyraźne. Dodał, że posiada przy sobie 1 egz. 
map wg stanu aktualnego z lutego br., ale może je wydrukować i przysłać do Urzędu. 

 
− Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zapytał, czy np. przetarg będzie ogłoszony 

na całe przedsięwzięcie, czy zadanie to będzie realizowane etapowo. 
 
− Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że proces inwestycyjny będzie etapowany  

i każda spółka operatorska będzie organizowała przetargi we własnym zakresie. 
 
− Grzegorz Natkański (mieszkaniec gminy Borne Sulinowo) zapytał, jaki zakres obejmuje ka-

nalizacja na terenie gminy Borne Sulinowo. 
 
− Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że jest mapa, na której zaznaczono zakres 

przedsięwzięcia, gmina zgłaszała swoje propozycje i uwagi, które zostały uwzględnione. 
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− Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że podłączenie sieci kanalizacji sanitarnej na 

terenie całej gminy przewidziane jest do dwóch oczyszczalni: w Bornem Sulinowie i Łubo-
wie, a miejscowość Radacz zostanie podłączona do Szczecinka. Poinformował, że do 
oczyszczalni w Łubowie będą podłączone miejscowości: Nobliny, Liszkowo, Rakowo,  
a miejscowość Komorze do Barwic. Natomiast do oczyszczalni ścieków w Bornem Sulino-
wie podłączone zostaną następujące miejscowości: Ciemino, Łączno, Przyjezierze, Jelonek, 
Śmiadowo, Śmiadowo kolonia, Silnowo, Piława, Międzylesie, Strzeszyn, Uniemino, Dąbie, 
Kiełpino, Juchowo. Natomiast dwie miejscowości będą miały zakończoną kanalizację zbior-
nikiem zbiorczym, tj. Kolanowo i Starowice-Jeziorna. Mieszkańcy tych miejscowości będą 
obciążani tylko kosztami dowozu do najbliższej oczyszczalni ścieków. Podkreślił, że nie bę-
dzie miejscowości, która nie zostanie skanalizowana, a w 99% mieszkańcy nie będą obciąże-
ni dodatkowymi kosztami. Poinformował, że Gmina Szczecinek zrezygnowała z bardzo du-
żej ilości inwestycji w zakresie wodno-kanalizacyjnym, co będzie przekładało się na cenę,  
a mieszkańcy będą obciążani kosztami dowozu do oczyszczalni ścieków. 

 
− Grzegorz Natkański zapytał, jakimi kryteriami kierowano się przy ustalaniu liczby oczysz-

czalni i takimi podłączeniami miejscowości np. Juchowa do Bornego Sulinowa. Powiedział, 
że chodzi mu o względy ekonomiczne. 

 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, iż była koncepcja, że trzecia oczyszczalnia po-

wstanie w Juchowie, ale specjaliści wyliczyli skutki w przełożeniu na mieszkańców. Dlatego 
zaproponowano optymalne rozwiązanie, tj. funkcjonowanie na terenie gminy dwóch oczysz-
czalni, bo inaczej projekt przedsięwzięcia nie zostałby przyjęty. 

 
− Prezes PWiK Romuald Michel poinformował, że całe studium wykonalności gospodarki 

wodno-ściekowej jest monitorowane przez Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i odno-
śnie miejscowości, w stosunku do których były obawy, prowadzone były analizy, również 
pod kątem ekonomicznym i opłacalności. 

 
− Radny Jerzy Lewicki zgłosił zapytanie, na jakich zasadach spółka szczecinecka przejmie pra-

cowników aktualnie zatrudnionych w PUK-u. Powiedział też, iż słyszał, że Białogard wyco-
fał się ze spółki. 

 
− Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że spółka musi przejąć wszystkich pracowni-

ków na warunkach nie gorszych jak mają, a o tym mówi Kodeks Handlowy. Natomiast, jaka 
będzie forma organizacyjna, za wcześnie o tym mówić. Jeszcze raz podkreślił, że pracowni-
cy, którzy są wytypowani przechodzą i nie mogą nic stracić. Powiedział, iż nieprawdą jest, że 
Białogard wycofał się ze spółki. Radni Gminy Białogard poprosili tylko o dodatkowe infor-
macje, zaprosili przedstawicieli Związku Miast i Gmin Dorzecza Parsęty i autorów studium 
wykonalności. Podkreślił, iż nieprawdą jest, że podjęto negatywną uchwałę. 

 
− Radny Ryszard Okleciński zapytał o miejscowość Grabno, czy też zostanie objęta kanalizacją 

w ramach tego programu, bo z przedstawionych materiałów wynika, że nie. 
 
− Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że Grabno zostało wykreślone przez Narodowy 

Fundusz Ochrony Środowiska. 
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− Radny Zbigniew Kuta zapytał, kiedy rozpoczną się prace inwestycyjne, jak wszystkie for-
malności zostaną doprowadzone do końca. Prosił też o wypowiedź odnośnie Gminy Szczeci-
nek, która nie chce realizować zadań w ramach Związku. 

 
− Prezes PWiK Romuald Michel powiedział, że maksymalnie projekt będzie zatwierdzony do 

końca lipca 2005 r. Związek wystąpił o zgodę, żeby studium wykonalności pojechało do oce-
ny w Brukseli. Liczą, żeby jeszcze w tym roku rozpocząć pierwsze prace inwestycyjne. Od-
nośnie drugiego pytania dotyczącego Gminy Szczecinek powiedział, że nie jest osobą, która 
może na to odpowiedzieć. Dodał, że gmina ta będzie miała ograniczone możliwości uzyska-
nia dodatkowych środków finansowych na realizację inwestycji w zakresie gospodarki wod-
no-ściekowej, bowiem Fundusz Ochrony Środowiska traktuje program, który będzie realizo-
wany w ramach Związku, jako priorytet. 

 
− Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że w 2004 r. złożono wniosek o środki na mo-

dernizację oczyszczalni w Bornem Sulinowie i rozpoczęto też rozmowy na temat realizacji 
inwestycji z zakresu wodociągowo-kanalizacyjnego w ramach programu Związku Miast  
i Gmin Dorzecza Parsęty. Komitet sterujący wystąpił z pismem, żebyśmy opowiedzieli się, 
gdzie chcemy realizować inwestycje, czy ze środków ZPORR, czy w ramach Dorzecza Par-
sęty. Powiedział też, że w tej chwili niemożliwe jest uzyskanie środków na gospodarkę wod-
no-ściekową z innych programów pomocowych. Przyznał, iż wydaje mu się, że oferta zawar-
ta w projekcie pn. „Zintegrowana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsęty” jest 
optymalna, gdyż każda miejscowość zamieszkała jest ujęta. Poinformował, że w tej chwili 
wartość robót na terenie naszej gminy wyceniono na kwotę 42 mln zł, ale będzie przetarg  
i ostateczny koszt inwestycji będzie wynikać z przetargu. 

 
− Radny Jerzy Lewicki powrócił jeszcze raz do sprawy przejęcia pracowników, którzy aktual-

nie w PUK-u są zatrudnieni, gdyż słyszał, że spółka PWiK w Szczecinku ma przyjąć tylko 12 
pracowników.  

 
− Prezes PWiK Romuald Michel powiedział, że ci pracownicy, co są na gospodarce wodno-

ściekowej, będą przyjęci z pełnymi konsekwencjami. 
 
− Radna Anna Pruska zapytała, na jaki czas zostaną zatrudnieni. 
 
− Prezes PWiK Romuald Michel odpowiedział, że nie wie, gdyż trudno przewidzieć. 
 
Więcej głosu nie zabierano. 
Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 20 minut przerwy. 
 
Po przerwie. 
 
 
Ad.10) 
 
Sprawozdania komisji stałych Rady Miejskiej z prowadzonej działalności w II półroczu 2004 ro-
ku przedstawili: 
 
1. Przewodnicząca komisji Małgorzata Sobolewicz przeczytała sprawozdanie Komisji ds. 

Oświaty i Kultury, które stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 
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2. Radny Jacek Bindas - w imieniu nieobecnej przewodniczącej komisji Magdaleny Bardua - 
przeczytał sprawozdanie Komisji ds. Unii Europejskiej i Samorządności, które stanowi  
załącznik nr 9 do protokołu. 

3. Przewodniczący komisji Dariusz Skiba przeczytał sprawozdanie Komisji ds. Kultury Fizycz-
nej i Turystyki, które stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

4. Radny Dariusz Skiba - w imieniu przewodniczącego komisji Jerzego Lewickiego - przeczytał 
sprawozdanie Komisji ds. Bezpieczeństwa i Ochrony Środowiska, które stanowi załącznik  
nr 11 do protokołu. 

5. Przewodnicząca komisji Grażyna Zitans przeczytała sprawozdanie Komisji Rewizyjnej, które 
stanowi załącznik nr 12 do protokołu. Po przeczytaniu sprawozdania zwróciła się do Burmi-
strza Gminy o ustosunkowanie się do prac komisji i wniosków dotyczących sprzedaży nieru-
chomości. 

6. Przewodnicząca komisji Teresa Łangowska przeczytała sprawozdanie Komisji Rolnej, które 
stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

7. Przewodniczący komisji Piotr Kujawa przeczytał sprawozdanie Komisji Budżetowo-
Gospodarczej, które stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

8. Radny Piotr Kujawa - w imieniu nieobecnego przewodniczącego komisji Adama Rohatyń-
skiego - przeczytał sprawozdanie Komisji ds. Zdrowia i Opieki Społecznej, które stanowi za-
łącznik nr 15 do protokołu. 

 
Po przedstawieniu sprawozdań z działalności komisji w II półroczu 2004 r. głos zabrał Burmistrz 
Gminy Józef Tomczak, który wypowiedział się w sprawie stanowiska Komisji Rewizyjnej odno-
śnie sprzedaży nieruchomości w drodze rokowań w maju 2004 r. na podstawie wyceny z 2000 
roku. Powiedział, że teraz ustnie ustosunkuje się do tego zarzutu, natomiast do następnej sesji 
przygotuje odpowiedź w formie pisemnej. Na wstępie podkreślił, że nie przyjmuje tego zarzutu, 
bowiem zrobił wszystko w poszanowaniu zysku dla gminy i poszanowaniu prawa. Poinformo-
wał, że co chwilę otrzymuje oferty na zakup działek o podobnych walorach, których wyceny nie 
odbiegają od wycen dokonanych kilka lat temu. 
 
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Grażyna Zitans stwierdziła, że po prostu na posiedzeniu 
komisji chcieli przyjrzeć się sprzedażom dwóch działek i ona nie twierdzi, że jest to przekrocze-
nie prawa, bowiem dopiero od 22 września 2004 r. obowiązuje nowy przepis zgodnie, z którym 
wycena jest ważna tylko przez rok. Wie, że wcześniej nie było takiego unormowania, ale mimo 
wszystko, zdaniem komisji, Burmistrz sprzedając te działki w 2004 roku i opierając się na wyce-
nie z roku 2000, nie zadbał o interes gminy i może to być przyczyną niewykonania założonej  
w budżecie gminy na 2004 rok kwoty z tytułu sprzedaży nieruchomości. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zwrócił się do Burmistrza, aby do następnej se-
sji sporządził wyjaśnienie w tej sprawie z podstawami prawnymi. 
 
Po tym przeszedł do kolejnego punktu obrad, tj. uchwalenia planu pracy Rady Miejskiej na 2005 
rok. 
 
 
Ad.11) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek na wstępie poinformował, że on jest autorem 
projektu planu pracy Rady Miejskiej na 2005 rok. Po tym zgłosił autopoprawkę, aby temat za-
planowany na maj pn. „Analiza materiałów do opracowania planów miejscowych zagospodaro-



 16 

wania przestrzennego miasta i gminy Borne Sulinowo” przenieść na marzec. W dalszej kolejno-
ści zapytał, czy ktoś z radnych ma uwagi do zaproponowanego planu pracy. 
 
W związku z tym, że nikt z radnych nie zgłosił uwag, Przewodniczący Rady Miejskiej poddał 
pod głosowanie projekt uchwały w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Miejskiej na 2005 rok 
wraz ze zgłoszoną przez siebie autopoprawką: 
− za głosowało 11 radnych, 
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymało się od głosu 2 radnych. 
 
Uchwała Nr XXI/235/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie na 2005 rok zosta-
ła podjęta i stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
 
 
Ad.12) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek poprosił Burmistrza Gminy o przedstawienie 
projektu budżetu Gminy Borne na 2005 rok. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak omówił główne założenia projektu budżetu Gminy Borne Suli-
nowo na 2005 rok i przedstawił proponowane wydatki w poszczególnych działach budżetu: 
1. Dział 010 Rolnictwo – 80.258,-zł, w tym: likwidacja dzikich wysypisk 3000,-zł, wyłapywa-

nie bezdomnych zwierząt 2000,-zł, „Polagra 2005” dla rolników 1500,-zł, wyjazd rolników 
do Krien 1500,-zł, budowa schroniska dla zwierząt 3000,-zł. 

2. Dział 600 Transport i Łączność – 477.987,-zł, w tym: utrzymanie dróg powiatowych 62.987,-
zł, utrzymanie dróg i ulic gminnych 110.000,-zł. 

3. Dział 630 Turystyka – 244.156,-zł, w tym: materiały promocyjne 30.000,-zł, marketing wy-
stawienniczy 13.000,-zł, zagospodarowanie turystyczne 23.000,-zł. 

4. Dział 700 Gospodarka mieszkaniowa 427.050,-zł, w tym: wycena nieruchomości 25.000,zł, 
publikacja ogłoszeń 5000,-zł, fundusz remontowy dla wspólnot mieszkaniowych 36.776,-zł, 
remonty bieżące budynków komunalnych 35.000,-zł, zabezpieczenie pustostanów 5000,-zł. 

5. Dział 710 Działalność usługowa - 175.000,-zł, w tym: miejscowe plany zagospodarowania 
przestrzennego 70.000,-zł, utrzymanie cmentarzy komunalnych 20.000,-zł. 

6. Dział 750 Administracja publiczna – 2.403.047,-zł, w tym: na utrzymanie Rady Miejskiej 
101.266,-zł i Urzędu Miasta i Gminy 2.236.781,-zł, co stanowi 9,48 % całego budżetu gminy. 
Zwrócił uwagę na wynagrodzenia osobowe pracowników w kwocie 1.262.779,-zł, które sta-
nowią 5,35% budżetu. Powiedział, że w roku 2004 płace stanowiły 6,07% całego budżetu, 
natomiast koszty utrzymania urzędu 10,13%. 

7. Dział 754 Bezpieczeństwo publiczne i ochrona p.poż. – 286.098,-zł, w tym: policja 10.000,-
zł, ochotnicze straże pożarne 140.762,-zł (zakup samochodu pożarniczego 60.000,-zł), straż 
miejska 133.136,-zł. 

8. Dział 757 Obsługa długu publicznego (odsetki od kredytów) - 250.000,-zł. 
9. Dział 758 Różne rozliczenia (rezerwa budżetowa na nieprzewidziane wydatki) – 100.000,-zł. 
10. Dział 801 Oświata i wychowanie – 9.234.985,-zł oraz dział 854 Edukacyjna opieka wycho-

wawcza – 510.078,-zł, co razem stanowi kwotę 9.745.063,-zł. Podał też kwoty zaplanowane 
w poszczególnych rozdziałach działu oświaty, które przedstawiają się następująco: szkoły 
podstawowe 4.623.955,-zł, przedszkola (dotacje dla przedszkoli niepublicznych) 248.000,-zł, 
klasa „0” 282.000,-zł, gimnazja 2.619.853,-zł, dowożenie 390.242,-zł, zespoły ekonomiczno-
administracyjne 571.335,-zł, liceum ogólnokształcące 286.641,-zł, dokształcanie i doskona-
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lenie nauczycieli 37.040,-zł, utrzymanie świetlic 471.578,-zł, kolonie i obozy 23.000,-zł, 
koszty udziału w konkursach 8000,-zł, stypendia za wyniki w nauce 5000,-zł. Poinformował, 
że na inwestycje oświatowe zaplanował środki w wysokości 810 tys. zł. Powiedział, że po 
odjęciu kosztów dowozu i inwestycji subwencja oświatowa, która została przyznana na 2005 
rok, w 85% pokrywa wszystkie koszty oświaty. W tym roku do oświaty dopłaca 15%, aby 
zapewnić prawidłowe funkcjonowanie szkół. Dla porównania dodał, że w 2004 r. udział 
subwencji oświatowej we wszystkich kosztach oświaty wynosił 90%. Ustosunkował się rów-
nież do kosztów dowożenia uczniów do szkół informując, że będzie ogłoszony nowy przetarg 
i być może koszty dowożenia będą niższe. 

11. Dział 851 Ochrona zdrowia – 200.862,-zł, w tym na przeciwdziałanie alkoholizmowi 
120.862,-zł (realizacja zadań gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 
alkoholowych). 

12. Dział 852 Pomoc społeczna – 4.399.035,-zł, w tym na: działalność Środowiskowego Domu 
Samopomocy 194.000,-zł, świadczenia rodzinne 2.561.000,-zł, zasiłki i pomoc w naturze 
420.000,-zł, dodatki mieszkaniowe 360.000,-zł, utrzymanie Ośrodka Pomocy Społecznej 
496.000,-zł, usługi opiekuńcze 59.000,-zł, dożywianie-noclegownia 200.000,-zł. Poinformo-
wał, że na działalność Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej otrzymano dotację  
w wysokości 3.237.000,-zł.  

13. Dział 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska – 2.476.959,-zł, w tym: oczyszcza-
nie miasta i wsi 82.782,-zł, utrzymanie zieleni na terenie gminy 26.707,-zł (w tym środki na 
nagrody w konkursie na najładniejszą posesję 5.500,-zł), oświetlenie 320.000,-zł, środki do 
dyspozycji rad sołeckich 94.720,-zł, zatrudnienie pracowników interwencyjnych 64.000,-zł, 
remont przystanków 27.947,-zł, dotacja przedmiotowa dla PUK-u 200.000,-zł. Powiedział, że 
w związku z propozycją dopłat tylko do odprowadzanych ścieków, a na ten cel zaplanowano 
jako dotację przedmiotową dla PUK-u 200 tys. zł, potrzebna będzie tylko kwota 125 tys. zł. 
Stwierdził, że w tym zakresie wniesie autopoprawkę do projektu budżetu gminy. 

14. Dział 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego - 871.290,-zł, w tym: Ośrodek Kultury 
576.959,-zł, biblioteki 57.331,-zł, ochrona i konserwacja zabytków 237.000,-zł (w tym na 
obiekty sakralne 12.000,-zł). Powiedział, że na Ośrodek Kultury w porównaniu do roku ubie-
głego przeznacza podobne środki, z tym tylko, że dodano środki na organizację imprez  
w kwocie 128.000,-zł, stąd wzrost budżetu w tym dziale. Przypomniał, że w roku ubiegłym 
środki na imprezy znajdowały się w kosztach Urzędu Miasta i Gminy. 

15. Dział 926 Kultura fizyczna i sport – 466.161,-zł, w tym: dotacja dla Ośrodka Sportu i Rekre-
acji 133.000,-zł (w tym na imprezy 79.000,-zł), sport w miejscowości Łubowo 39.200,-zł, 
sport w miejscowości Borne Sulinowo 40.000,-zł, sport w miejscowości Juchowo 25.200,-zł, 
sport w miejscowości Radacz 10.095,-zł, UKS Taekwondo 24.000,-zł, UKS w szkołach 
15.000,-zł. Zwrócił radnym również uwagę na załącznik do budżetu dotyczący podziału 
środków na UKS-y działające przy szkołach, który został uzgodniony z dyrektorami po-
szczególnych placówek. Podział przedstawia się następująco: UKS przy Zespole Szkół w 
Bornem Sulinowie 2.650,-zł, UKS przy Szkole Podstawowej w Bornem Sulinowie 3150,-zł, 
UKS przy Szkole Podstawowej w Jeleniu 2150,-zł, UKS przy Szkole Podstawowej w Jucho-
wie 2070,-zł, UKS przy Zespole Szkół w Łubowie 3150,-zł, UKS przy Publicznym Gimna-
zjum w Silnowie 1830,-zł. 

 
W dalszej kolejności przedstawił planowane kwoty z przeznaczeniem na dofinansowanie organi-
zacji i stowarzyszeń, które funkcjonują w Gminie Borne Sulinowo: 
1) Polski Związek Wędkarski - 2.000,-zł, 
2) Klub Seniora – 5.000,-zł, 
3) Towarzystwo Miłośników Rzeki Piławy – 4.000,-zł, 
4) Stowarzyszenie Lotnicze – 5.000,-zł, 
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5) Drużyna Harcerska przy Szkole Podstawowej w Bornem Sulinowie – 3.000,-zł, 
6) Stowarzyszenie na rzecz dzieci niepełnosprawnych „Promyk Nadziei” – 31.000,-zł, 
7) Stowarzyszenie na rzecz usprawnienia chorych na stwardnienie rozsiane „Na pomoc” – 

1.000,-zł, 
8) PCK i Klub Honorowych Dawców Krwi w Dąbiu – 5.000,-zł, 
9) Polski Związek Emerytów i Rencistów Łubowo i Borne Sulinowo (po 2.000,-zł) – 4.000,-zł, 
10) Stowarzyszenie Trzeźwościowe „Pierwszy krok” – 5.000,-zł, 
11) Stowarzyszenie Przedsiębiorców i Kupców Bornego Sulinowa – po autopoprawce, którą 

wprowadzi – 2.500,-zł (w projekcie zaplanowano na ten cel 48.000,-zł), 
12) Stowarzyszenie na Rzecz Rozwoju Ziemi Łubowskiej – 500,-zł, 
13) Zespół taneczny „Borneo” – 4.000,-zł, 
14) Zespół ludowy „Piławianki” – 2.000,-zł, 
15) Zespół ludowy „Łubowianki” – 1.500,-zł, 
16) Chór „Bakałarze” – 1.000,-zł, 
17) Zespół tańca ludowego w szkole – 1.000,-zł. 
 
Zwrócił się do radnych i powiedział, że jest konieczność zaciągnięcia kredytu na realizację zadań 
inwestycyjnych. Przypomniał, że w prowizorium budżetowym nie było uwzględnionego kredytu, 
ale pod koniec roku opracowano studium wykonalności gospodarki cieplnej. Powiedział też, żę 
złożył wniosek o dofinansowanie projektu pn. „Modernizacja miejskiego systemu ciepłownicze-
go w oparciu o biomasę w Bornem Sulinowie”, którego łączny koszt realizacji wyniesie około 12 
mln zł. Aby uzyskać środki z innych funduszów, trzeba zabezpieczyć środki własne. Jaki wpływ 
będzie miało zaciągnięcie kredytu w wysokości 1.500.000,-zł na zadłużenie gminy nie wie, ale 
poprosi Skarbnika Gminy o przedstawienie prognozy długu publicznego. Po tym przedstawił in-
westycje i wysokość planowanych środków na ich realizację: 
1) Szkoła Podstawowa w Jeleniu-budowa przyłącza wodociągowego – 30.000,-zł, 
2) remonty dróg i ulic w mieście Borne Sulinowo – 135.000,-zł, 
3) remonty dróg gminnych – 50.000,-zł, 
4) remont chodnika i drogi w Łubowie przy ul. Zakątnej – 100.000,-zł, 
5) remonty chodników i budowa miejsc parkingowych – 20.000,-zł, 
6) zagospodarowanie nadbrzeża w Piławie – 70.000,-zł, 
7) zagospodarowanie nadbrzeża w Bornem Sulinowie – 33.100,-zł, 
8) budowa lokali socjalnych w Bornem Sulinowie – 285.274,-zł, 
9) budowa cmentarza obozu jenieckiego Oflag IID w Kłominie – 50.000,-zł, 
10) budowa parkingu w Krągach – 15.000,-zł, 
11) budowa domu pogrzebowego w Łubowie – 12.000,-zł, 
12) zakup samochodu strażackiego do OSP w Łubowie – 60.000,-zł, 
13) remont i modernizacja budynku Gimnazjum w Silnowie – 50.000,-zł, 
14) sporządzenie dokumentacji projektowej na modernizację Zespołu Szkół w Łubowie – 

50.000,-zł, 
15) adaptacja sali gimnastycznej w Bornem Sulinowie – 360.000,-zł, 
16) adaptacja budynku powojskowego w Bornem Sulinowie na obiekt kulturalno-oświatowy – 

350.000,-zł, 
17) remonty i doposażenie obiektów SP ZOZ w Bornem Sulinowie – 80.000,-zł, 
18) modernizacja systemu grzewczego w Bornem Sulinowie w oparciu o biomasę – 1.518.404,-

zł, 
19) czyszczenie sieci kanalizacji deszczowej w Bornem Sulinowie – 50.000,-zł, 
20) remont Ośrodka Kultury w Bornem Sulinowie – 100.000,-zł, 
21) budowa świetlicy w Jeleniu – 35.000,-zł, ale wprowadzi autopoprawkę zwiększając tę kwotę 

o 30.000,-zł, 
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22) budowa świetlicy w Juchowie – 70.000,-zł, 
23) rozbudowa świetlicy wiejskiej w Krągach o część socjalną – 20.000,-zł, 
24) budowa szatni na stadionie w Bornem Sulinowie – 150.000,-zł. 
Po przedstawieniu inwestycji Burmistrz zwrócił się do radnych z prośbą o zaciągnięcie kredytu 
w proponowanej wysokości, żeby gmina nie straciła pieniędzy, bo złożono wnioski o dofinanso-
wanie z innych źródeł i musiał wykazać wkład własny w dane przedsięwzięcia. Prosił też o pod-
jęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu gminy na rok 2005. Jednocześnie zauważył, że jak 
przy każdym konstruowanym budżecie, nie ma całkowitej satysfakcji, ale nie da się tak, żeby 
wszystkie zadania wykonać w jednym roku. 
Po tym oddał głos Skarbnikowi Gminy. 
 
Skarbnik Gminy Ewa Jóskowska wypowiedziała się na temat środków specjalnych, które to kon-
ta funkcjonowały dotychczas w placówkach szkolnych. Poinformowała, że zmieniły się przepisy 
art. 72 i 73 ustawy o finansach publicznych, które aktualnie stanowią o likwidacji środków spe-
cjalnych i wprowadzeniu obowiązku utworzenia rachunku dochodów własnych jednostki. Jedno-
cześnie zaznaczyła, że środki specjalne mogą przejściowo istnieć do czerwca 2005 r. jako fun-
dusz środków specjalnych. Na najbliższą sesję przygotuje projekt uchwały odnośnie utworzenia 
rachunku dochodów własnych jednostki w poszczególnych szkołach. Poinformowała również, że 
całość zadłużenia gminy, razem z zobowiązaniami wymagalnymi i kredytem, w 2005 r. wyniesie 
36,5% w stosunku do dochodów. 
 
Radny Tomasz Skowronek zapytał, czego dotyczy kwota w prognozie długu publicznego zawar-
ta w kolumnie 7 wiersz 29. 
 
Skarbnik Gminy Ewa Jóskowska odpowiedziała, że kwotę tą stanowią wszystkie zaległości wy-
magalne i niewymagalne, które telefonicznie uzyskała od zakładów i jednostek budżetowych, 
podległych gminie. 
 
Radny Tomasz Skowronek zwrócił uwagę, że w wierszu 24 jest błąd, bowiem jego zdaniem 
dwukrotnie dodano zobowiązania wymagalne. Prosił Skarbnika Gminy, żeby sprawdziła to i po-
prawiła. Na koniec dodał, że wolałby otrzymywać materiały, których sprawdzać nie musi. 
 
Radna Anna Pruska powiedziała, że otrzymała materiały odnośnie zaległości szkół w 2004 r. 
Wie też, że szkoły piszą do Burmistrza o dodatkowe środki, ale nie otrzymują ich. Z uzyskanych 
informacji od dyrektora Zespołu Szkół w Łubowie wynika, że zaległości spowodowane były 
brakiem środków pochodzących z subwencji oświatowej. Poprosiła dyrektora Zespołu Szkół  
w Łubowie o wypowiedzenie się w tej sprawie. 
 
Dyrektor Zespołu Szkół w Łubowie Stanisława Płaszczyńska powiedziała, że jak przeliczała 
subwencję, to do wag brakuje jej 28.000,-zł. Zwracając się do Burmistrza i do radnych stwierdzi-
ła, że Pan Burmistrz przed chwilą powiedział, że do szkół dopłaca 15%, bo tyle należy dopłacić, 
by zapewnić szkołom prawidłowe funkcjonowanie. Przyznała, że otrzymała 85% subwencji, ale 
z 15% wysokość dopłaty dla Zespołu Szkół w Łubowie to zaledwie 2%, przyjmując, że wyso-
kość subwencji wynosi 1.178.000,-zł. Powyższe spowoduje, że w miesiącu grudniu 2005 r. po-
wtórzy się sytuacja ze Szkoły Podstawowej w Bornem Sulinowie i jej szkoła będzie miała długi. 
Na koniec stwierdziła, że poinformowała radnych o tym przed głosowaniem, bo będą oceniać 
działania dyrektora z Łubowa, a jest to ogromny problem. Po tym podziękowała za udzielenie 
głosu. 
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Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że nie zgadza się z tym wyliczeniem, bowiem do 
projektu budżetu gminy na rok 2005 wyliczenia zostały dokonane na podstawie starych zasad. 
Jednocześnie stwierdził, że jak dokonane zostaną wyliczenia wg nowych zasad i jak okaże się 
prawdą to, co powiedziała przed chwilą dyrektor Zespołu Szkół w Łubowie, to na kolejnej Sesji 
wystąpi do Rady Miejskiej o korektę budżetów szkół. Poinformował, że w trakcie opracowywa-
nia budżetu gminy na rok 2005, projekty budżetów szkół były konsultowane z ich dyrektorami  
i księgowymi, a uzgodnienia budżetów tych jednostek polegały na uzgodnieniu kwoty subwencji. 
Podkreślił, że gmina dopłaca wszystkim szkołom około 2 mln zł do subwencji.  
 
Radna Anna Pruska powiedziała, że otrzymała od Skarbnika Gminy materiały, w których zawar-
ta jest subwencja dla szkoły w Łubowie i jest to dokładnie ta kwota. Szkoła natomiast otrzymała 
tyle, w związku z czym pyta, gdzie ta reszta. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że na tę kwotę składają się również środki prze-
znaczone na remonty, dowożenie uczniów do szkół. Tym niemniej stwierdził, że ponownie 
sprawdzi wysokość środków na oświatę i ewentualnie na następnej sesji zrobi korektę. Powie-
dział, że w tej chwili nie odważy się zabrać którejś szkole, a dać innej. Po tym zwrócił się do 
radnej Pruskiej i powiedział, żeby się nie bała, gdyż ten temat sprawdzi i najwyżej na kolejnej 
sesji do niego powrócimy. Powiedział również, że jeżeli nie będzie można dokonać rozdziału 
środków satysfakcjonującego wszystkich, to będzie wnioskował o utworzenie Zespołu Ekono-
miczno-Administracyjnego Szkół. 
 
Radny Tomasz Skowronek zwrócił uwagę na zapis w rozdziale 85401 Świetlice szkolne, z któ-
rego wynika, że na utrzymanie świetlicy (dożywianie) w Szkole Podstawowej w Bornem Suli-
nowie zaplanowano kwotę 263.810,-zł, natomiast w pozostałych placówkach kwoty te są znacz-
nie niższe. Zapytał, dlaczego szkoły te same pieniądze z przeznaczeniem na posiłki inaczej robią. 
Stwierdził, że dla niego ten zapis jest nieczytelny. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że ten zapis jest zupełnie czytelny, bo w szkole 
w Bornem Sulinowie zrobiła się na dożywianiu prawie działalność gospodarcza, ponieważ posił-
ki sprzedaje się na zewnątrz. Poinformował, że dziennie na zewnątrz stołówka szkolna wydaje 
300 obiadów, a do tego dochodzą także kolonie i obozy. 
 
Dyrektor Szkoły Podstawowej w Bornem Sulinowie Wiesław Tranbowicz wyjaśnił, że w 2004 
roku działalność stołówki opierała się o środki specjalne. Aktualnie zmieniły się przepisy, ale ta 
działalność jest kontynuowana i w 2005 r. może być prowadzona albo odprowadzając środki do 
budżetu, albo poprzez podjęcie uchwały o dochodach jednostek budżetowych. Dlatego wystąpił  
z pismem o zwiększenie budżetu o środki, które sam wypracuje. Aby nie naruszyć ustawy  
i dyscypliny finansów publicznych, tak to musi być, dopóki nie zostanie podjęta uchwała o utwo-
rzeniu rachunku dochodów własnych jednostki. 
 
Radna Małgorzata Sobolewicz poinformowała, że na posiedzeniu Komisji ds. Oświaty i Kultury 
poprosili o zestawienie zaległości placówek oświatowych. Otrzymali takie zestawienie, z którego 
wynika, że 4 szkoły mają zaległości wymagalne. Skoro Burmistrz powiedział, że na 2005 rok 
subwencja będzie pokrywała koszty szkół w 85% zapytała, czy sytuacja z 2004 r. może się po-
wtórzyć. Przyznała, że dopiero po sprawozdaniach szkół będą wiedzieć być może, czy są to zale-
głości gminy wobec szkół. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że szkoły wydatkowały więcej niż zaplanowano  
w budżecie, ale czy jest to naruszenie dyscypliny finansów publicznych, dopiero po otrzymaniu 
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sprawozdań ze szkół będzie wiedział i podejmie ewentualne kroki – zgłoszenie do Rzecznika 
Dyscypliny Finansów Publicznych. Po tym oświadczył, że wszystkie szkoły otrzymały 100% 
środków na funkcjonowanie. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek stwierdził, że z wypowiedzi wynika, że szkoły 
dostały środki w całości na zaplanowane zadania, a jak przekroczyły Burmistrz wystąpi o ukara-
nie do Rzecznika dyscypliny finansów publicznych.Powiedział, iż podejrzewa, że w większości 
przypadków, zwłaszcza w Szkole Podstawowej w Juchowie, mogła być zmowa z urzędnikami. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak zaprotestował i stwierdził: „Czy urzędnicy chcieli, żeby takie 
zadłużenie było”. Powiedział, iż to korupcja spowodowała, że do takiego zadłużenia doszło. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek zapytał, czy w tej szkole była podjęta jakakol-
wiek czynność kontrolna. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że była przeprowadzona. Co narada z dyrekto-
rami szkół, które były organizowane co kwartał, kierował zapytanie do dyrektorów, czy są za-
dłużenia, jakie zaległości do ZUS. Zwrócił uwagę, że są tu dzisiaj na sali dyrektorzy szkół i mo-
gą potwierdzić jego słowa. 
 
W dalszej kolejności Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że ma na piśmie przygotowa-
ne autopoprawki do projektu budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok, które musi wprowa-
dzić w związku z uwagami komisji stałych Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie.  
Autopoprawki Burmistrza Gminy Borne Sulinowo dotyczyły: 
1. W dziale 630 Turystyka Rozdział 63095 Pozostała działalność wykreślić zapis: PHU „Sig-

ma”, a wprowadzić zapis: PHU „Sigma” – zawody szachowe; kwota bez zmian. 
2. W dziale 710 Działalność usługowa Rozdział 71004 Plany zagospodarowania przestrzennego 

wykreślić 70.000,-zł, a wprowadzić 100.000,-zł. 
3. W dziale 750 Administracja publiczna Rozdział 75022 Rady gmin przy szkoleniach wykre-

ślić 1.000,-zł, a wprowadzić 6.000,-zł. 
4. W dziale 758 Różne rozliczenia Rozdział 75818 Rezerwy ogólne i celowe przy rezerwie bu-

dżetowej na nieprzewidziane wydatki wykreślić 100.000,-zł , a wprowadzić 140.000,-zł. 
5. W dziale 801 Oświata i wychowanie Rozdział 80195 Pozostała działalność wykreślić zadanie 

„Dopłata do wynajmu hali sportowej i stadionów dla celów SKS dla szkół oraz klubów spor-
towych Gminy Borne Sulinowo – 137.800,-zł”. 

6. W dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska Rozdział 90015 Oświetlenie ulic, 
placów i dróg przy opłacie energii elektrycznej wykreślić 320.000,-zł, a wprowadzić 
174.000,-zł; dodatkowo wprowadzić zapis: „Zaległości z 2004 r. – 146.000,-zł”. 

7. W dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska Rozdział 90095 Pozostała dzia-
łalność przy dotacji przedmiotowej dla PUK – dopłata do ścieków (w tym za IV kwartał 2004 
r.) wykreślić 200.000,-zł, a wprowadzić 125.000,-zł. 

8. W dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska Rozdział 90095 Pozostała dzia-
łalność – Współpraca z organizacjami pozarządowymi - przy Stowarzyszeniu Przedsiębior-
ców i Kupców w Bornem Sulinowie wykreślić 48.000,-zł, a wprowadzić 2.500,-zł. 

9. W dziale 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego Rozdział 92120 Ochrona i konser-
wacja zabytków w wydatkach inwestycyjnych przy świetlicy Jeleń wykreślić 35.000,-zł,  
a wprowadzić 65.000,-zł. 

10. W dziale 926 Kultura fizyczna i sport Rozdział 92601 Obiekty sportowe przy dotacji dla Za-
kładu Budżetowego OSiR wykreślić 133.000,-zł, a wprowadzić 286.300,-zł. 
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11. W dziale 926 Kultura fizyczna i sport Rozdział 92695 Pozostała działalność wykreślić zapis: 
„ULKS Taekwondo Borne Sulinowo”, a wprowadzić zapis: „Klub Sportowy Taekwondo”. 

12. W dziale 926 Kultura fizyczna i sport Rozdział 92695 Pozostała działalność przy Uczniow-
skich klubach sportowych wprowadzić zapis: „podział środków wg załącznika”. 

 
Radny Zbigniew Kuta przypomniał, że 2 czy 3 lata temu Burmistrz powiedział, że za rok czy 2 
lata w nowy rok budżetowy wejdziemy bez długu. Teraz zaciągniemy dług na kanalizację,  
w ubiegłym roku zaciągnęliśmy na inwestycje około 3 mln zł, a teraz po korekcie projektu bu-
dżetu gminy na 2005 rok również proponuje się zaciągnięcie kredytu w wysokości 1,5 mln zł. 
Zwrócił uwagę, że bardzo dużo środków przejadamy. Podał przykłady niektórych pozycji projek-
tu budżetu, a mianowicie: transport szkolny – miało być tak dobrze, a dlaczego jest tak źle. Po-
nadto zauważył, że bardzo dużo środków wydaje się na przewozy sportowców i młodzieży 
szkolnej. Poruszył też sprawę funkcjonowania klubów sportowych stwierdzając, iż na komisji 
ustalono, że w każdym budżecie klubu sportowego będą środki na utrzymanie boisk. 
 
Radny Piotr Kujawa powiedział, iż chce wiedzieć, jak po zmianach będzie wyglądał budżet 
Ośrodka Sportu i Rekreacji w Bornem Sulinowie. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak ustosunkowując się do uwag zgłoszonych przez radnego Kutę 
powiedział, że musi zaplanować inwestycje w maksymalnym stopniu o środki własne. Nie wie, 
które wnioski przejdą, a nie może rozpocząć inwestycji, jak nie ma wizji sfinansowania. Zwrócił 
uwagę, że nikt za darmo nie zrobi studium wykonalności, aktualizacji też. Poinformował, że po-
nownie były robione na szatnię i izbę muzealną w Bornem Sulinowie – koszt około 20 tys. zł. Na 
koniec stwierdził, że jeżeli otrzymamy dotację na modernizację sieci cieplnej, to budżet Gminy 
Borne Sulinowo zwiększy się o 12 mln zł. Odnośnie przewoźnika - zwracając się do radnych -
powiedział, żeby nie wierzyli, że po przetargu będzie dużo mniej. W sprawie prowadzenia boisk 
przez kluby sportowe powiedział, że środki będą przekazane klubom w ramach porozumienia 
podpisanego z Ośrodkiem Sportu i Rekreacji w Bornem Sulinowie. 
Odnośnie tematu poruszonego przez radnego Kujawę powiedział, że w trakcie omawiania budże-
tu zakładu budżetowego OSiR uszło mu, że dotacje nie mogą przekroczyć 50% wydatków danej 
jednostki. 
 
Radny Piotr Kujawa powiedział, iż w związku z tym rozumie, że cały budżet będzie poprawiony. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że tak. 
 
Radny Tomasz Skowronek zapytał, gdzie w budżecie gminy ujęte zostały środki z przeznacze-
niem na realizację imprez zaplanowanych w preliminarzu. 
 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak odpowiedział, że w zakupie usług pozostałych. 
 
Radny Tomasz Skowronek zabrał głos odnośnie inwestycji dotyczącej modernizacji kotłowni z 
przeznaczeniem na biomasę. Zapytał, czemu to zadanie realizuje gmina, a nie Przedsiębiorstwo 
Usług Komunalnych. 
 
Odpowiedzi na to pytanie udzieliła radna Anna Pruska (Główny księgowy PUK). Powiedziała, 
że PUK posiada majątek o wartości 76 tys. zł, który nie pozwala na prowadzenie tak dużych in-
westycji. 
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Burmistrz Gminy Józef Tomczak w uzupełnieniu dodał, że dopóki nie zmodernizujemy i wpro-
wadzimy takiego stanu technicznego infrastruktury, że będzie bardzo dobrze, to gmina musi te 
zadania realizować. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że kończy dyskusję na temat projektu budżetu gmi-
ny na 2005 rok i przeszedł do podjęcia uchwał w tym zakresie. 
 
W pierwszej kolejności poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie udzielenia upoważ-
nienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia formy zabezpieczenia kredytów  
i pożyczek: 
− za głosowało 11 radnych,  
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymał się od głosu 1 radny (1 radny nie głosował). 
 
Uchwała Nr XXI/236/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie udzielenia upoważnienia Burmistrzowi Gminy Borne Sulinowo do ustanowienia 
formy zabezpieczenia kredytów i pożyczek została podjęta i stanowi załącznik nr 17 do pro-
tokołu. 
 
Po tym poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu bankowego na 
sfinansowanie zadań inwestycyjnych na terenie Gminy Borne Sulinowo: 
− za głosowało 10 radnych,  
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymało się od głosu 2 radnych (1 radny nie głosował). 
 
Uchwała Nr XXI/237/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie zaciągnięcia kredytu bankowego na sfinansowanie zadań inwestycyjnych na te-
renie Gminy Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że Burmistrz Gminy przedstawił autopoprawki, któ-
re wprowadził do projektu budżetu gminy na 2005 rok i które są zgodne z ustaleniami podjętymi 
na wspólnym posiedzeniu 7 komisji stałych Rady Miejskiej.  
Opinia wspólna stałych komisji Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie stanowi załącznik nr 19 do 
protokołu. 
W związku z powyższym poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu 
Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok, uwzględniający autopoprawki Burmistrza Gminy: 
− za głosowało 10 radnych, 
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymało się od głosu 3 radnych. 
 
Uchwała Nr XXI/238/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok została podjęta i stano-
wi załącznik nr 20 do protokołu. 
 
Po podjęciu powyższej uchwały Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 15 minut przerwy. 
 
Po przerwie. 
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Ad.13) 
Podjęcie uchwał. 
 
13.1 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej przeczytał treść projektu uchwały w sprawie zbycia nierucho-
mości stanowiących własność Gminy Borne Sulinowo, położonych w miejscowości Rakowo  
i poddał go pod głosowanie: 
− za głosowało 9 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono (4 radnych nie głosowało). 
 
Uchwała Nr XXI/239/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiących własność Gminy Borne Sulinowo została 
podjęta i stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 
 
13.2 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej przeczytał treść projektu uchwały w sprawie zbycia nierucho-
mości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo, położonej w miejscowości Silnowo i pod-
dał go pod głosowanie: 
− za głosowało 9 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono (4 radnych nie głosowało). 
 
Uchwała Nr XXI/240/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została pod-
jęta i stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 
 
13.3 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej przeczytał treść projektu uchwały w sprawie zbycia nierucho-
mości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo, położonej w miejscowości Borne Sulinowo 
i poddał go pod głosowanie: 
− za głosowało 10 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono (3 radnych nie głosowało). 
 
Uchwała Nr XXI/241/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie zbycia nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo została pod-
jęta i stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 
 
13.4 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej przeczytał treść projektu uchwały w sprawie zbycia w drodze 
bezprzetargowej nieruchomości stanowiącej własność Gminy Borne Sulinowo, położonej  
w miejscowości Kucharowo i poddał go pod głosowanie: 
− za głosowało 11 radnych, 
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymał się od głosu 1 radny (1 radny nie głosował). 
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Uchwała Nr XXI/242/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie zbycia w drodze bezprzetargowej nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
 
13.5 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że opinia Komisji ds. Unii Europejskiej i Samo-
rządności odnośnie projektu uchwały w sprawie uznania za pomniki przyrody jest pozytywna.  
Po tym poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXI/243/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie uznania za pomniki przyrody została podjęta i stanowi załącznik nr 25 do proto-
kołu. 
 
13.6 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej zapytał, czy są pytania do projektu uchwały w sprawie uchwa-
lenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych Gminy 
Borne Sulinowo na 2005 rok. 
 
W związku z tym, że uwag i zapytań nie zgłoszono, Przewodniczący Rady Miejskiej poddał pro-
jekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXI/244/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Al-
koholowych Gminy Borne Sulinowo na 2005 rok została podjęta i stanowi załącznik nr 26 
do protokołu. 
 
13.7 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował obecnych, że w regulaminie udzielania stypen-
diów uczniom z terenu Gminy Borne Sulinowo, Komisja Budżetowo-Gospodarcza zapropono-
wała zmianę jednego kryterium przyznawania stypendium, zawartego w § 7 pkt 3 regulaminu, tj. 
obniżenie dochodu na osobę w rodzinie do 50% minimalnego wynagrodzenia za pracę. Zapytał, 
czy są inne uwagi do projektu uchwały. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej poddał pod głosowanie 
projekt uchwały wraz z poprawką w zakresie obniżenia dochodu na osobę w rodzinie do 50% 
minimalnego wynagrodzenia za pracę: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXI/245/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie ustalenia zasad udzielania stypendiów dla uczniów szkół ponadgimnazjalnych na 
rok 2005 została podjęta i stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 
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13.8 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że projekt uchwały dotyczy aktualizacji Planu 
Rozwoju Lokalnego Gminy Borne Sulinowo na lata 2004-2013 w zakresie następujących inwe-
stycji: 
− budowy zaplecza socjalno-technicznego do obsługi stadionu w Bornem Sulinowie, 
− adaptacji budynku powojskowego w Bornem Sulinowie na obiekt kulturalno-oświatowy, 
− modernizacji miejskiego systemu ciepłowniczego w oparciu o biomasę w Bornem Sulinowie. 
Powiedział, że w trakcie prac przygotowawczych związanych ze złożeniem wniosków o dofinan-
sowanie powyższych inwestycji w ramach Zintegrowanego Programu Operacyjnego Rozwoju 
Regionalnego nastąpiło uaktualnienie danych finansowych, zakresu rzeczowego, a także nazwy 
niektórych inwestycji. W związku z tym istnieje potrzeba aktualizacji Programu Rozwoju Lokal-
nego w odniesieniu do powyższych inwestycji. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXI/246/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie aktualizacji Planu Rozwoju Lokalnego Gminy Borne Sulinowo na lata 2004-2013 
została podjęta i stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 
 
13.9 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej przeczytał treść projektu uchwały w sprawie ustalenia kierunku 
działania Burmistrza Gminy Borne Sulinowo w zakresie zatwierdzenia projektu współfinanso-
wanego z Europejskiego Funduszu Społecznego. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący RM poddał pro-
jekt uchwały pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXI/247/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie ustalenia kierunku działania Burmistrza Gminy Borne Sulinowo w zakresie za-
twierdzenia projektu współfinansowanego z Europejskiego Funduszu Społecznego została 
podjęta i stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 
 
13.10 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że komisje rady pozytywnie zaopiniowały pro-
jekt uchwały w sprawie zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odpro-
wadzanie ścieków na terenie Gminy Borne Sulinowo, które zostały określone we wniosku Przed-
siębiorstwa Usług Komunalnych Spółki z o.o. w Bornem Sulinowie, tj. woda 2,10zł /m3 + należ-
ny podatek VAT i ścieki 3,77zł /m3 + należny podatek VAT. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej 
poddał projekt uchwały pod głosowanie: 
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− za głosowało 12 radnych, 
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymał się od głosu 1 radny. 
 
Uchwała Nr XXI/248/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe odprowadzanie 
ścieków na terenie Gminy Borne Sulinowo została podjęta i stanowi załącznik nr 30 do pro-
tokołu. 
 
13.11 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Burmistrz Gminy wprowadził autopoprawkę 
do projektu uchwały w sprawie ustalenia dopłat za odprowadzanie ścieków dla gospodarstw do-
mowych. Przypomniał, że w projekcie uchwały wysłanej radnym zawarta jest dopłata w wysoko-
ści 0,27 zł netto za 1 m3 odprowadzonych ścieków. Aktualnie proponowana jest dopłata w wy-
sokości 0,35zł, o czym Burmistrz mówił przy uchwalaniu budżetu gminy na 2005 rok. 
 
Uwag do projektu uchwały nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej 
poddał pod głosowanie projekt uchwały uwzględniający dopłatę w wysokości 0,35 zł: 
− za głosowało 12 radnych, 
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymał się od głosu 1 radny. 
 
Uchwała Nr XXI/249/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie ustalenia dopłat za odprowadzanie ścieków dla gospodarstw domowych została 
podjęta i stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 
 
13.12 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej przeczytał treść uchwały w sprawie ustalenia stawek opłat za 
korzystanie z cmentarzy komunalnych i zapytał, czy ktoś z radnych ma uwagi do proponowa-
nych kwot. 
 
Uwag nie zgłoszono, w związku z czym Przewodniczący Rady Miejskiej poddał projekt uchwały 
pod głosowanie: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXI/250/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie ustalenia stawek opłat za korzystanie z cmentarzy komunalnych została podjęta 
i stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
 
13.13 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej przypomniał, że temat dotyczący udziału Gminy Borne Sulino-
wo w projekcie pn. „Zintegrowana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsęty”, w tym 
przystąpienia gminy do spółki Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji w Szczecinku, został 
przedstawiony Radzie Miejskiej na dzisiejszej sesji w pkt 9 porządku obrad przez Prezesa PWiK 
pana Romualda Michela. 
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Po tym poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Borne Sulinowo 
do spółki pod nazwą Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji spółka z ograniczoną odpo-
wiedzialnością w Szczecinku: 
− za głosowało 12 radnych,  
− przeciw nie głosował żaden radny, 
− wstrzymał się od głosu 1 radny. 
 
Uchwała Nr XXI/251/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie przystąpienia Gminy Borne Sulinowo do spółki pod nazwą Przedsiębiorstwo 
Wodociągów i Kanalizacji spółka z ograniczoną odpowiedzialnością w Szczecinku została 
podjęta i stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 
 
13.14 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zatwierdze-
nia zakresu rzeczowego i źródeł finansowania przedsięwzięcia pn. „Zintegrowana Gospodarka 
Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsęty” finansowanego z Funduszu Spójności: 
− za głosowało 13 radnych, 
− głosów przeciwnych i wstrzymujących się nie zgłoszono. 
 
Uchwała Nr XXI/252/2005 Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie z dnia 10 lutego 2005 r.  
w sprawie zatwierdzenia zakresu rzeczowego i źródeł finansowania przedsięwzięcia pn. 
„Zintegrowana Gospodarka Wodno-Ściekowa w Dorzeczu Parsęty” finansowanego z Fun-
duszu Spójności została podjęta i stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 
 
Opinie komisji stałych Rady Miejskiej w Bornem Sulinowie odnośnie projektów uchwał stano-
wią załączniki: 
1. Komisji Budżetowo-Gospodarczej – nr 35 do protokołu, 
2. Komisji ds. Unii Europejskiej i Samorządności – nr 36 do protokołu, 
3. Komisji ds. Zdrowia i Opieki Społecznej – nr 37 do protokołu. 
 
 
Ad.14) 
 
W punkcie obrad pn. „Interpelacje, wnioski i zapytania radnych” głos zabrał Przewodniczący 
Rady Miejskiej Paweł Kacperek, który poruszył następujące sprawy: 
 
1. W związku z aferą w Szkole Podstawowej w Juchowie zwrócił się do Burmistrza Gminy  

o pisemne wyjaśnienie sprawy zadłużenia tej placówki wobec ZUS, tj. podanie, dlaczego 
powstało, dlaczego zaniedbano kontroli i kto miał w obowiązkach służbowych przeprowa-
dzanie kontroli. Zwrócił się też o ustosunkowanie do kwestii, czy jest możliwość częściowej 
zapłaty za składki ubezpieczeniowe, chorobowe tzn. tylko tego, co zakład pracy ma zapłacić, 
a nie to, co jest potrącane nauczycielom z pensji. 

2. W związku z tym, iż w grudniu 2004 r. sygnalizowano, że cmentarz w Łubowie jest zasypa-
ny śmieciami, zwrócił się do Prezesa Przedsiębiorstwa Usług Komunalnych w Bornem Suli-
nowie, aby udzielił odpowiedzi Radzie Sołeckiej w Łubowie, dlaczego do tej pory śmieci nie 
zostały wywiezione. 

3. Odnośnie dojścia do jeziora w Łubowie, w związku ze sprzedażą działek, powiedział, iż jest 
przeświadczony, że gmina będzie miała ten sam problem, co z kapitanem, jak właściciel 
działki zacznie się budować. Poinformował, że jak pracował w Urzędzie Gminy w Silnowie 
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były sporządzane plany dla Silnowa, Łubowa i Jelenia, w których wszystko było, promenada 
nad jeziorem w Łubowie też. Teraz okazuje się, że część graficzna planu zaginęła. Stwierdził, 
iż ubolewa i ma żal do pracowników Urzędu Miasta i Gminy, że nie liczą się z opinią miesz-
kańców. Stwierdził, że urzędnicy pracują, ale nie myślą o mieszkańcach. 

 
Burmistrz Gminy Józef Tomczak powiedział, że udzieli informacji na piśmie. Po tym zwrócił się 
do obecnych i powiedział, że nikt z nich nie wie, jaka jest funkcja tych działek. Poinformował, że 
zgodnie z planem przestrzennego zagospodarowania funkcja działek to usługi ogólnodostępne. 
Ponadto w akcie notarialnym jest zagwarantowane swobodne dojście do kąpieliska. 
 
Ad.15) 
 
Przewodniczący Rady Miejskiej Paweł Kacperek powiedział, że następna Sesja odbędzie się 
między 15 a 20 marca.  
Tematem Sesji będą m.in. następujące zagadnienia: 
1. Analiza materiałów do opracowania miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego 

miasta i gminy Borne Sulinowo, 
2. Informacja Komisji ds. Oświaty i Kultury z przeprowadzonych wizytacji w placówkach pod-

ległych Ośrodkowi Kultury w Bornem Sulinowie, 
3. Oświata – sprawdzenie algorytmów i wag, zastanowimy się nad wysokością środków finan-

sowych zaplanowanych w budżecie gminy na 2005 rok oraz ewentualnym utworzeniem 
Zespołu Ekonomiczno-Administracyjnego Szkół. 

 
Po tym Przewodniczący Rady Miejskiej zamknął Sesję. 
 
Sesja Rady Miejskiej trwała od godz.10.00 do godz. 16.05. 
 
Na tym protokół zakończono. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Łozińska 
 

 


